
 
 
 
 

 

 

 
Passatge de l´Alsina, 3 
25700 La Seu d’Urgell 
Tel. 973 35 55 52 
idapa@gencat.cat 
 

 

 

 

 

Esborrany ACTA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA DE L’INSTITUT PER AL 
DESENVOLUPAMENT I LA PROMOCIÓ DE L’ALT PIRINEU I AR AN 
 
Sessió 1/2013 
Data: 8 de març de 2013 
Hora: 10:30 h  
Lloc: Sala de plens del Conselh Generau d'Aran a Vielha 
 
 
Membres assistents:  

���� Hble. Sr. Santi Vila i Vicente, conseller de Territori i Sostenibilitat  
���� Mgnf. Sr. Carlos Barrera i Sánchez, adjunt a la presidència per al territori 
d'Aran i síndic del Conselh Generau d´Aran 
���� Il·lm. Sr. Llàtzer Sibís i Goset, vicepresident primer de l’IDAPA, president del 
Consell Comarcal del Pallars Sobirà i alcalde de l’ajuntament de Sort 
���� Sr. Ricard Font i Hereu, vicepresident segon de l’IDAPA i secretari de Territori i 
Mobilitat del Departament de Territori i Sostenibilitat 
���� Il·lm. Sr. Albert Alins i Abad, representant del Departament de Presidència i 
Delegat Territorial del Govern de la Generalitat de Catalunya a l’Alt Pirineu i 
Aran.  
���� Sra. Maria Dolors Tella i Albareda, directora dels Serveis Territorials del 
Departament de Territori i Sostenibilitat a Lleida   
���� Sra. Adela Rubio en representació del Sr. Octavi Miarnau i Roca, director dels 
Serveis Territorials del Departament d’Empresa i Ocupació a Lleida 
���� Sr. Antoni Viñals i Membrive, representant del Grup Parlamentari d'Iniciativa 
per Catalunya Verds - Esquerra Unida i Alternativa 
���� Sr. Francesc Viaplana i Manresa, representant del Grup Parlamentari 
d´Esquerra 
���� Sr. Oscar Ordeig i Molist, representant del Grup Parlamentari Socialista 
���� Sr. Armand Simón i Llanes, representant del Grup Parlamentari Candidatura 
d´Unitat Popular 
���� Sra. Angeles Ribes i Duarte, representant del Grup Parlamentari Ciutadans 
���� Il·lm. Sr. Josep Antoni Troguet i Ballarín, president del Consell Comarcal de 
l’Alta Ribagorça 
���� Il·lm. Sr. Jesús Fierro i Rugall, president del Consell Comarcal de l’Alt Urgell 
���� Il·lm. Sr. Ramon Moliner i Serra, president del Consell Comarcal de la 
Cerdanya 
���� Il·lm. Sr. Joan Ubach i Isanta, president del Consell Comarcal del Pallars Jussà 
���� Sra. Maria Teresa Rivero i Segalàs, representant del Consell Comarcal del 
Pallars Sobirà  
���� Il·lm. Sr. Albert Batalla i Siscart, alcalde de la Seu d’Urgell i representant del 
Consell Comarcal de l’Alt Urgell 
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���� Il·lm. Sr. Víctor Orrit i Ambrosio, alcalde de Tremp i representant del Consell 
Comarcal del Pallars Jussà 
���� Il·lm. Sr. Àlex Moga i Vidal, alcalde de Vielha e Mijaran i representant del 
Conselh Generau d’Aran 
���� Sr. Pere Porta i Colom, director de l’IDAPA 
 

Excusen la seva assistència: 
���� Sr. Jaume Fabà i Capdevila, director dels Serveis Territorials del Departament 
d’Agricultura, Ramaderia, Pesca, Alimentació i Medi Natural a Lleida 
���� Sr. Ventura Roca i Martí, representant del Grup Parlamentari de Convergència 
i Unió 
���� Sr. Xavier Esteve i Bach, representant del Grup Parlamentari Popular 
���� Il·lm. Sr. Albert Piñeira i Brosel, alcalde de Puigcerdà i representant del Consell 
Comarcal de Cerdanya 

 
Altres assistents: 

���� Sr. Ferran Miralles i Sabadell, coordinador de la Secretaria de Territori i 
Mobilitat del Departament de Territori i Sostenibilitat  
���� Sr. Agusti Serra i Monté, director general d'Ordenació del Territori i Urbanisme 
del Departament de Territori i Sostenibilitat 
���� Sr. Francesc Xavier Civit i Fons, responsable de relacions institucionals amb 
les estacions de muntanya de la Generalitat de Catalunya 
���� Sr. Arcadi Castilló i Cadena, tècnic de l’IDAPA 
���� Sr. Marc Borrell i Amorós, tècnic de l’IDAPA  
���� Sra. Núria Martimpé i Burgués, administrativa de l’IDAPA 

 
Actua com a secretari el Sr. Pere Porta, director de l’Institut per al Desenvolupament 
i la Promoció de l’Alt Pirineu i Aran. 
 
Obre la sessió el senyor Carlos Barrera, Síndic d’Aran, dóna la benvinguda a tots els 
assistents, els agraeix la presència i fa esment a les comunicacions com a factor 
clau per a la vertebració del territori pirinenc.  
 
Intervé seguidament el senyor Àlex Moga, alcalde de Viella, que dona la benvinguda 
als assistents tot insistint en la necessària sensibilitat que la Generalitat ha de tenir  
pels territoris de muntanya. 
 

1. Lectura i aprovació de l’acta de la sessió anter ior  

El director de l’Institut fa referència a l’acta de anterior sessió plenària del Consell 
Rector celebrat a Tremp, sessió 02/2012, de 20 de juliol, i proposa que si no hi ha 
esmenes al contingut, s’aprovi sense fer-ne la lectura. Tot seguit s’aprova per 
assentiment general. 
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2. Informe del President   

El President de l’Institut i Conseller de Territori i Sostenibilitat agraeix l’acolliment i fa 
referència a l’Idapa com un bon instrument per a desplegar les polítiques territorials 
específiques de les àrees de muntanya. També incideix en el procés de renovació 
de la llei de muntanya que s’està portant a terme i que ha de permetre adaptar 
aquest marc normatiu a les noves necessitats i demandes de la població de 
muntanya, demana voluntat de consens a tots els actors socials que hi treballen i 
destaca com a oportunitat de repensar el Pirineu que representa el projecte de la 
candidatura olímpica d’hivern Barcelona-Pirineus de l’any 2022. 

 

3.  Nova composició del Consell Rector 

El director de l’Institut explica els darrers canvis i les incorporacions  produïdes al 
Consell Rector ran de les darreres eleccions al Parlament de Catalunya de 
novembre de 2012. Així, el senyor Santi Vila, conseller de Territori i Sostenibilitat 
passa a exercir la presidència de l’IDAPA, en substitució del senyor Lluís Recoder; el 
senyor Ricard Font, secretari de Territori i Mobilitat del Departament de Territori i 
Sostenibilitat exerceix la vicepresidència segona substituint al senyor Damià Calvet; 
el senyor Jaume Fabà substitueix a la senyora Cristina Bosch, representant del 
Departament d’Agricultura, Ramaderia, Pesca, Alimentació i Medi Natural; el senyor 
Francesc Viaplana substitueix al senyor Josep Castells, representant del grup 
parlamentari d’Esquerra Republicana de Catalunya; el senyor Antoni Vinyals 
substitueix el senyor Amadeu Gallart, representant del grup parlamentari d’Iniciativa 
per Catalunya Verds - Esquerra Unida Alternativa; la senyora Ángeles Ribes, en 
representació  del grup parlamentari Ciutadans, i el senyor Armand Simón, en 
representació del grup parlamentari Candidatura d’Unitat Popular (grup mixt). Tot 
seguit, repassa la nova composició del Consell Rector.  

Pren la paraula el nou president de l’Institut, senyor Santi Vila per felicitar a totes les 
persones que s’incorporen al Consell Rector i alhora els encoratja a treballar 
activament pel desenvolupament socioeconòmic del Pirineu.  

El senyor Víctor Orrit proposa que ara que l’Institut inicia una nova etapa amb un nou 
president, es recuperi l’esperit d’integració i pluralitat política que havia presidit 
l’IDAPA  i que la vicepresidència primera passi a ser exercida per un membre d’una 
formació política diferent de la del president, i que el segon representant de cada 
comarca sigui per principi l’alcalde de la capital comarcal.  

 

4. Memòria d’activitats de l’Institut de  2011  



 
 
 
 

 

 

 
Passatge de l´Alsina, 3 
25700 La Seu d’Urgell 
Tel. 973 35 55 52 
idapa@gencat.cat 
 

 

 

 

 

El director presenta la memòria d’activitats 2011 i suggereix de no aprofundir en la 
seva descripció, ja que s’adjunta amb la documentació entregada a tots els membres 
i que també es pot descarregar de la web de l’Institut. Tot seguit  comenta que 
properament es trametrà a tots els consellers la memòria corresponent a l’any 2012.  

 

5. Programa de treball de l’Institut per l’exercici  2013  

El director fa una exposició de les actuacions que es proposa portar a terme aquest 
any en base a tres grans programes de treball.  

En primer lloc comenta els principals trets de l’ordre d’ajuts que gestiona l’Institut, 
dirigida a la promoció del patrimoni cultural i el desenvolupament local a l’Alt Pirineu i 
Aran, informant que la convocatòria corresponent al 2012 va sortir a finals d’any però 
amb càrrec al pressupost de 2013, que ha rebut 102 sol·licituds, de les quals 48 
corresponen a corporacions locals, 3 a consorcis, 4 a fundacions i 47 a institucions 
sense finalitat de lucre, que han estat valorades per la corresponent comissió 
d’avaluació de projectes i que la resolució final resta condicionada a l’aprovació del 
pressupost de la Generalitat de Catalunya per al 2013. L’import de les subvencions a 
concedir és de 135.000€, i la inversió associada en base a les sol·licituds és de 
1.164.520,21€. 

Pel que fa al segon programa de treball, centrat en les accions de promoció i 
desenvolupament econòmic, exposa en primer lloc les principals actuacions que es 
realitzen en l’àmbit de la promocio econòmica i l’ocupació, fent esment especial a les 
accions de continuïtat del projecte Pireníssim; la participació a fires sectorials amb 
productors locals (Promarcal, mostra a Barcelona en el marc de la presentació de la 
Mostra de cinema de muntanya Picurt, en la línia de la feina feta el 2012 a la fira 
Calella i a l’Illa Diagonal de Barcelona), i a la posta en marxa dels projectes  “Natura i 
producte local a l’Alt Pirineu i Aran”, projecte innovador amb col·laboració amb el 
SOC i les sis comarques, la Ruta de l’últim càtar (ruta Belisbaste) associada al Camí 
dels Bons Homes i a l’eina de georeferenciació de recursos Geomapa.cat.  

Quant a les actuacions de dinamització territorial, comenta la definició del conveni 
que vincula l’Institut amb la Marca Pirineus; les accions de dinamització del Grup de 
treball de turisme rural TRAPA, especialment els Workshops organitzats a Prullans 
(23/01) i properament a Sort; els treballs de dinamització del sector del senderisme, 
com les jornades itinerants comarcals, els treballs de  compleció dels inventaris 
comarcals, el suport a la promoció del sector en fires especialitzes d’Alemanya i 
d’Holanda; la dinamització del grup de treball de camins ramaders; la promoció del 
sector de la biomassa i l’impuls per la creació d’un grup de treball sobre els boscos i 
la gestió forestal. Pel que fa a les accions de valorització del patrimoni i el reforç de 
la identitat pirinenca, destaca l’mpuls d’una agenda cultural de l’APiA; el suport a 
Invesjove, treballs de recerca científica a l’ensenyament secundari; suport a diferents 
iniciatives culturals, com el  Festival Picurt, la Fira llibre pirinenc, el festival FEMAP i 
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els festivals de música tradicional (Bellver, Arsèguel) així com als projectes editorials 
pirinencs; la cooperació amb la Xarxa de Museus i equipaments Patrimonials de 
l’APiA en la tasca de dinamització i promoció d’aquests equipaments. Encara dins 
d’aquest programa de treball, fa esment a altres projectes de valorització del 
patrimoni, com la Casa de les lletres i els inventaris del patrimoni industrial i apunta 
la recent creació del grup de treball d’atenció a les persones que en les properes 
setmanes intentarà avançar en alguna proposta concreta. 

 

Finalment, i com a tercer programa de treball, fa referència a l’acció d’interlocució i 
intermediació que es porta a terme des de l’Institut amb diferents entitats,  com ara 
els Ajuntaments i consells comarcals de l’Alt Pirineu i Aran, el Consell de Direcció del 
Govern de l’Alt Pirineu i Aran, la Marca Pirineus, l’Associació Catalana Estacions de 
Muntanya (ACEM), els Grups LEADER del Pirineu, els parcs  naturals i nacional, el 
Museu Nacional de la Ciència i la Tècnica de Catalunya (MNACTEC), l’Institut per al 
Desenvolupament de les Comarques de l’Ebre (IDECE), la Fundació Món Rural, 
l’Institut Cartogràfic de Catalunya, la Universitat Politècnica de Catalunya (Dep. 
Infraestructures del transport i territori), els arxius comarcals de l’APiA, els Serveis 
Educatius de l’Alt Pirineu i Aran, la Diputació de Lleida (Global Lleida i Patronat de 
Turisme), el Projecte 7 comarques (Pallars Jussà), el Festival Música Antiga dels 
Pirineus (FEMAP), el projecte Pirineos Vivos, el Departament de Cultura (creació del 
SAM-Pirineu, Servei d’Atenció als Museus), el Servei d’Ocupació de Catalunya i les 
Escoles de Capacitació Agrària (Bellestar i Talarn).  

També, i en el marc de col·laboració amb el Servei d’actuacions de muntanya del 
Departament de Territori i Sostenibilitat, es destaquen tres accions de cabdal 
importància pel territori de l’Alt Pirineu i Aran, la revisió de la Llei de Muntanya, el 
Pacte Global del Pirineu i el Catàleg del Paisatge de l’Alt Pirineu i Aran. 

Aquestes les presenta el senyor Ferran Miralles, coordinador de la Secretaria de 
Territori i Mobilitat, que comenta aquells temes que impulsa el Departament amb la 
participació de l’IDAPA. En primer lloc exposa els treballs de renovació de la llei 
d’alta muntanya que es porten a terme, especificant  les reunions de treball fetes 
amb els agents institucionals del territori, exposant  els aspectes que continuen 
vigents i aquells que han estat importants però que han quedat obsolets, com els 
plans comarcals i remarcant els principis que haurien d’orientar el nou text, 
relacionats amb les noves formes de governança, la gestió estratègica, les polítiques 
de transversalitat, la convergència de molts actors i rols, la necessitat de fer 
polítiques d’ajustos de les polítiques sectorials a les especificitats de la muntanya i 
als instrument específics que des de perspectives i funcionalitats diferents haurien 
de facilitar el desplegament de la nova llei, com  l’observatori de la muntanya o el 
propi IDAPA. Per finalitzar aquesta explicació, exposa que, un cop s’hagi articulat un 
esborrany de la nova llei, es preveu presentar-lo per al debat al Consell General de 
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Muntanya i a l’Idapa, entre d’altres fòrums, amb l’objectiu de tancar un primer 
avantprojecte.   

Segueix la seva intervenció fent referència al Pacte Global per al Pirineu (PGP), un 
document que per mitjà d’un procés de treball participatiu i de consens, vol definir les 
accions prioritàries i estratègiques a impulsar en el Pirineu en l’horitzó del 2022. 
Recorda que en l’anterior consell rector ja va explicar els antecedents, els objectius i 
el programa de treball que es segueix per a la seva elaboració i explica els avenços 
realitzats des d’aquell moment, en especial els treballs de la Comissió Tècnica.  

Finalitza la seva intervenció fent referència al Catàleg del Paisatge de l’Alt Pirineu i 
Aran explicant quines han estat les al·legacions presentades i com s’han considerat. 
Recorda que no es tracta d’un document normatiu sinó que té un caràcter descriptiu i 
propositiu, amb voluntat de ser una ena útil a l’hora d’aplicar polítiques sectorials i 
precisa que en els propers dies es procedirà a la seva aprovació definitiva per part 
del Conseller de Territori i Sostenibilitat. 

 

6. Proposta de creació d’una comissió de treball so bre política forestal  

El director de l’Idapa exposa els antecedents del tema, explicant la problemàtica del 
sector, les iniciatives que actualment es porten a terme en aquest camp i el consens 
expressat per totes les administracions del territori en la necessitat de sumar 
esforços i cooperar en la reactivació de la gestió dels boscos pirinencs. Tot seguit 
explica la proposta de creació d’un grup de treball que permeti avançar en aquesta 
direcció i que estaria integrat per representants dels departaments de la Generalitat 
de Presidència, de Territori i Sostenibilitat, d’Agricultura, Ramaderia, Pesca, 
Alimentació i Medi Natural i d’Empresa i Ocupació; del Patronat de Promoció 
Econòmica de la Diputació de Lleida; dels consells comarcals; dels ajuntaments; de 
l’Associació de propietaris públics Elfocat i del Centre Tecnològic Forestal  de 
Catalunya, indicant que l’Idapa assumiria la secretaria tècnica i la coordinació de les 
taules de treball comarcals que se’n puguin derivar. 

El senyor Barrera, Síndic d’Aran, explica que aquest territori té competències pròpies 
en matèria forestal i que caldrà estudiar quin encaix hauria de tenir en aquesta 
proposta.  

Els senyors Ramon Moliner, Jesús Fierro i Llàtzer Civís coincideixen en ressaltar 
l’oportunitat de la proposta, tota vegada que l’activitat agroforestal és un sector bàsic 
de l’economia pirinenca i el manteniment de la biodiversitat d’aquests territoris una 
prioritat de la política ambiental de Catalunya. També manifesten la necessitat de 
definir polítiques i coordinar, sota el paraigües de l’Idapa, les accions que porten a 
terme els diferents actors, dels quals es resulta també el Pacte d’Alcaldes que 
gestiona la Diputació de Lleida, i es menciona també la possibilitat d’impulsar 
l’Agència d’energia del Pirineu. En aquesta mateixa línia, el Sr. Albert Batalla afegeix 
que el govern de Catalunya ha de garantir la presència i la coordinació dels 
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departaments implicats i alhora valorar el caràcter estratègic d’una iniciativa que ha 
de permetre aprofitar l’ús energètic de la biomassa.  

Intervé finalment senyor Francesc Viaplana per expressar la seva satisfacció per la 
iniciativa i demanar que s’integrin a la comissió de treball representants del sector 
privat.  

Posada en consideració la proposta, s’aprova per unanimitat de tots els assistents. 

 

7. Moció de l’Ajuntament de la Seu d’Urgell sobre d esgravacions fiscals en 
les quotes de l’IRPF per motius de llunyania a cent res universitaris 

El Sr. Albert Batalla comenta que en sessió plenària de 8 d’octubre de 2012 de 
l’ajuntament que presideix, va discutir i aprovar la moció presentada pel grup 
municipal d’ICV relativa a l’estudi de desgravacions fiscals en les quotes de l’IRPF 
per motius de llunyania a centres universitaris que vagi més enllà de l’actual ajut 
específic per a aquesta finalitat. Considera que atesa la situació econòmica actual, la 
proposta és oportuna i que cal fer un esforç suplementari en aquest sentit, convidant 
al senyor Vinyals a exposar la proposta als membres del consell rector. 

El senyor Antoni Vinyals, representant del Grup Parlamentari d'ICV, explica que el 
seu grup sempre ha treballat per corregir els desequilibris entre els territoris i també 
les desigualtats socials i que amb aquesta moció pretenen eliminar els 
desavantatges econòmics que suposa per als estudiants pirinencs l’accés als 
centres universitaris de Catalunya. Considera que l’Idapa és l’organisme adequat per 
desenvolupar aquesta proposta. 

El president de l’Institut tanca el punt felicitant els promotors de la iniciativa, i posada 
en consideració la proposta, s’aprova per unanimitat de tots els assistents. 

 

8. Torn obert de paraules 

Obre el torn obert de paraules el director de l’Institut exposant els temes que han fet 
arribar diferents membres del consell rector. En primer lloc comenta l’acte de 
commemoració dels 30 anys de l’aprovació de la llei d’alta muntanya i la creació dels 
consells comarcals de muntanya que tindrà lloc el 9 de març a la Seu d’Urgell; 
seguidament informa de la visita que aquest mateix dia realitzaran el President de la 
Generalitat  i el Conseller de Territori i Sostenibilitat a l’estació d’esquí nòrdic de Sant 
Joan de l’Erm (Alt Urgell) per tal de realitzar un acte de promoció d’aquesta activitat i 
també comenta l’acord adoptat en la darrera sessió del Consell Rector, relatiu al 
seguiment de les propostes de modificació de les lleis de bases del Regim local que 
impulsa el govern de l’estat i la de governs locals que impulsa la Generalitat i 
proposa que en la propera sessió es tracti amb detall el contingut i l’estat 
d’elaboració d’aquestes dues disposicions. Continua el director apuntant dos darrers 
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temes proposats per debatre en la sessió plenària, un de l’Ajuntament de Tremp 
sobre la supressió de les delegacions de Televisió de Catalunya a les comarques del 
Pirineu, que exposarà a continuació el senyor Víctor Orrit, alcalde de Tremp  i l’altre 
del senyor Antoni Vinyals, el qual proposa donar lectura d’una carta feta arribar per 
l’anterior representant del seu grup al consell rector senyor Amadeu Gallart, i que es 
llegirà també a continuació. 

Intervé doncs el senyor Víctor Orrit, alcalde de Tremp, per manifestar el seu 
desacord amb les informacions aparegudes aquests darrers dies referents al 
tancament de la delegació territorial de TV3 al Pirineu. Comenta que la mesura és un 
nou exemple de la marginació de la muntanya, que no contribueix a donar visibilitat a 
territoris que són poc coneguts per una majoria de catalans, informa que ha enviat 
una carta de queixa al director de la Corporació Catalana de Mitjans Audiovisuals 
(CCMA), de la que reparteix còpia a tots els membres del consell rector, i demana 
que es reconsideri la proposta de tancament i que sigui defensada per l’Institut.  

El President de l’Idapa i conseller de TES es remet a les explicacions donades pel 
president de la Corporació Catalana de Mitjans Audiovisuals, senyor Brauli Duart, 
segons les quals, la mesura, que també es fa extensiva a les delegacions de Terres 
de l’Ebre i Catalunya Nord, no afectarà la cobertura informativa del territori sinó al 
model de gestió informativa, que passarà a ser realitzada amb mitjans propis enlloc 
de les productores externes que venien realitzant aquesta tasca. Uns ajustos que 
suposaran un estalvi de 1.5 M€. Es detalla carta del senyor Duart a l’Idapa responen 
a les demandes d’informació traslladades des d’aquest. 

El senyor Batalla considera que més enllà del marc de les relacions contractuals, i 
sent conscient de les restriccions pressupostàries, TV3 es la televisió publica de 
Catalunya i ha garantir la cobertura informativa del Pirineu amb la mateixa intensitat 
que s’ha fet fins ara. Precisa que l’única delegació pirinenca de TV3 és la de la Val 
d’Aran, que els professionals de la productora que cobria la informació pirinenca han 
treballat sempre amb professionalitat i que segons les seves informacions TV3 
preveu cobrir informativament aquest territori amb personal propi. Finalment, 
proposa que l’Idapa es posicioni en la demanda que la televisió pública catalana 
garanteixi la cobertura informativa a tots els territoris. 

El senyor Ramon Moliné comenta que la Cerdanya ja va viure aquesta situació amb 
anterioritat, i que la proposta de cobertura informativa no es va produir en els termes 
que s’havien fixat, per la qual cosa, ara cal estar amatent perquè la nova proposta de 
cobertura informativa es porti realment a terme.  

El senyor Oscar Ordeig opina que el tema requereix un nou enfocament. Considera 
que els mitjans actuals per garantir un bon nivell informatiu del Pirineu són 
insuficients i que les corresponsalies al territori són bàsiques ja que no es pot donar 
un bon servei des de Lleida i aposta pel manteniment de la filosofia de televisió 
pública de TV3 que garanteixi un servei que altres televisions privades no donen.  
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El senyor Alex Moga manifesta el seu acord amb les propostes formulades pel 
senyor Batalla i suggereix que el tema de la cobertura informativa del Pirineu sigui 
resolt en un marc normatiu, com podria ser el de la nova llei de muntanya que ara 
s’està elaborant.  

El senyor Albert Alins, delegat del Govern a l’Alt Pirineu i Aran, explica les gestions 
que ha realitzat en aquest sentit i mostra un escrit informatiu de la situació que el Sr. 
Brauli Duart, president de la Corporació Catalana de Mitjans Audiovisuals ha fet 
arribar al president del Consell Comarcal del Pallars Jussà. Considera que la raó 
d’aquesta reestructuració és un ajust pressupostari fet amb la voluntat de continuar 
donant un servei territorialitzat que garanteixi una bona cobertura informativa. 
Proposa que el plenari prengui l’acord de transmetre a la CCMA  la preocupació per 
la situació creada i la demanda de continuïtat del servei informatiu territorialitzat. El 
senyor Batalla i el senyor Sibis proposen, respectivament,  que l’acord reculli la  
importància de la gestió des de la proximitat i el reconeixement a la bona feina que 
han fet fins ara els professionals de les productores. 

El senyor Orrit opina que cal buscar el màxim de consens en les propostes que es 
formulin, expressa els seus dubtes sobre els beneficis de les economies d’escala 
que s’argumenten i proposa que la CCMA reconsideri la proposta i que aquesta 
quedi sense efecte. El senyor Moga demana arribar a un consens en l’acord sense 
entrar consideracions de qui i com s’ha de garantir aquesta cobertura informativa i 
insisteix en la conveniència d’establir un marc normatiu que ho reguli. 

Tanca aquest debat el president de l’Institut, reafirmant l’exigència expressada pels 
membres del consell rector de garantir que els canvis no repercuteixin en la qualitat 
del servei, defensant els principis de proximitat i pluralisme. 

El senyor Antoni Vinyals dóna coneixement de la carta d’acomiadament com a 
membre del consell rector de l’Institut del senyor Amadeu Gallart, en la que aquest 
expressa el seu reconeixement a un organisme compromès amb el territori, recorda 
l’esforç de totes les persones i entitats que van treballar per la seva creació, 
especialment els Grups de l’Alt Pirineu, i expressa el seu desig que aquest segueixi 
creixent i sent  un instrument efectiu per al desenvolupament del Pirineu. 

Tot seguit intervé el senyor Ordeig per demanar que l’Idapa pugui disposar del 
pressupost suficient per al 2013 per desenvolupar les seves activitats i no es vegi 
afectat per les retallades pressupostàries; que les actuacions i inversions que 
s’haguessin de realitzar a la Cerdanya si finalment resulta elegida la candidatura als 
jocs d’hivern no frenin l’execució d’altres compromisos de creació d’infraestructures 
al Pirineu, i que la Marca Pirineus cerqui, en l’àmbit de la promoció de la neu, la 
cooperació amb altres organismes que també fan promoció turística i econòmica de 
les terres de Lleida. 

Respecte el tema del pressupost, el president comenta que les previsions apunten a 
que el pressupost de la Generalitat serà inferior al de 2012, fet que condicionarà les 
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actuacions i les polítiques que s’han d’implementar, precisant que el 40% del 
pressupost del departament de Territori i Sostenibilitat ve condicionat per actuacions 
compromeses en legislatures  anteriors, entre les que destaca la línia 9 del metro. 
Conclou que la confluència d’aquests dos factors, les restriccions pressupostàries i 
els pagaments diferits, condicionen greument la política de la seva conselleria, però 
tanmateix, considera que es pot intentar fer ajustos no lineals, de discriminació 
positiva, per a organismes com l’Idapa. Quant a les actuacions vinculades a la 
candidatura jocs olímpics, comparteix la idea d’aprofitar la circumstància per 
considerar les necessitats i prioritats de tot el territori pirinenc. 

El senyor Orrit comenta que en el procés de renovació de la llei de muntanya es 
tingui en compte els profunds canvis que ha sofert la muntanya, d’altra banda un 
territori singular, amb poca població,  repartida en molts petits nuclis i amb uns ens  
locals amb pocs recursos per al manteniment dels serveis bàsics. En aquest sentit, 
reivindica el manteniment dels ajuts específics per fer front a aquests handicaps, 
especialment els relatius al manteniment de la xarxa local i veïnal de camins, 
suspesos des de fa tres anys. També explica el conflicte que s’ha generat a alguns 
ajuntaments pel pagament d’una taxa pel consum d’aigua i pel control del volum dels 
cabals que s’emmarca en una disputa competencial entre l’Agencia Catalana de 
l’Aigua i la Confederació Hidrogràfica de l’Ebre, un conflicte que representa una 
discriminació respecte dels territoris de les conques interiors catalanes. Comenta 
que han interposat un recurs a la Confederació i demana la implicació  del Conseller 
de Territori i Sostenibilitat en la seva resolució.  

El president de l’Institut demana a l’alcalde de Tremp que li faci arribar la informació 
d’aquest expedient. Pel que fa a la demanda de recuperació dels ajuts per al 
manteniment de camins, comparteix la preocupació dels ens locals que en fan la 
gestió i insisteix en el fet que les limitacions pressupostàries condicionen el seu 
marge d’actuació i determinen les prioritats del govern en els àmbits de  
l’ensenyament i la sanitat per sobre de la resta de departaments i comenta que 
malgrat tot, segueix impulsant  les polítiques de transport públic i habitatge amb 
mesures que suposen una discriminació positiva per als usuaris.  

El senyor Armand Simón pregunta si està constituït el Consell Assessor de l’Institut i 
si hi ha previsions per aquest any 2013 de repetir l’experiència de participació 
d’artesans i productors pirinencs a la Fira de Calella. 

El director de l’Institut comenta que no s’ha constituït el Consell Assessor en els 
termes que preveu la llei pel volum i la inconcreció de les tasques a realitzar i que es 
va considerar més operatiu crear taules de treball sectorials per tractar 
problemàtiques i propostes més específiques. Respecte l’experiència de la fira de 
Calella, s’estan estudiant altres formats i propostes.  
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Acords : 

1. Aprovar l’acta de la darrera sessió del Consell Rector, corresponent a la 
sessió 2/2012, de 20 de juliol. 

2. Aprovar el programa de treball de l’Institut per a l’anualitat  2013 

3. Aprovar la creació d’una comissió de treball sobre boscos i política forestal a 
l’Alt Pirineu i Aran. 

4. Recolzar la moció presentada per l’Ajuntament de la Seu d’Urgell sobre 
desgravacions fiscals en les quotes de l’IRPF per motius de llunyania a 
centres universitaris i fer el seguiment del procés 

5. Incorporar un punt a la propera sessió plenària de l’Institut centrat en l’anàlisi 
de les propostes de modificació de la llei de bases del Regim Local que 
impulsa el govern de l’Estat i la de Governs Locals que impulsa la Generalitat.   

6. Traslladar al President de la Corporació Catalana de Mitjans Audiovisuals la 
proposta de manteniment de la delegació territorial de TV3 al Pirineu, amb els 
nivells de qualitat adequats i sota el principis de proximitat i pluralisme. 

 

No havent més qüestions a tractar, sent les 12:30 h, l’Il·lm. Sr. Santi Vila, president 
de l’Institut per al Desenvolupament i la Promoció de l’Alt Pirineu i Aran, aixeca la 
sessió, de la qual estenc, com a secretari, aquesta acta. 
 
 
El president       El secretari 
 
 
 
 
 
 
Hble. Sr. Santi Vila i Vicente   Sr. Pere Porta i Colom  
 

 


